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Lühidalt

• Järva vallavalitsuse tä-
nukirjaga said pikaajalise, 
kohusetundliku ja südame-
ga tehtud töö eest  endised 
Aravete hooldekodu töötajad 
Malle Innos, Helene Lilleväli, 
Ljudmilla Künnapas ja Kar-
men Noorveli; Reelika Räim 
sihtasutuse A. H. Tammsaare 
Muuseum Vargamäel eduka 
juhtimise, uute projektide 
algatamise ja esimese eesti 
kirjanduse pidunädala kor-
raldamise eest Järva vallas; 
Age-Li Liivak Järva valla A. 
H. Tammsaare kirjandus-
preemia 45. aastapäeval pree-
mia alalhoidmise ning selle 
järjepidevuse kandmise eest 
ning Lilian ja Martin Bristol 
pühendunud ja meisterliku 
tegutsemise eest Esna gale-
rii arendamisel ning Koeru 
raamatukoguhoidja Ly Vihtol 
pikaajalise, kohusetundliku 
ja südamega tehtud töö eest 
raamatukoguhoidjana Koeru 
piirkonnas.

• Eesti folkloorinõukogu 
folkloorikuraatori preemia 
2021. aasta tegevuse eest 
läks Järvamaa kuraator Ka-
ja Kraavile, kelle järjepidev 
tegevus ning kogukonna sü-
titav eestvedamine, kaasa-
mine ja innustamine paistab 
tema kodumaakonnast ka 
kaugemale.

• 10. märtsil Koerus ol-
nud doonoripäeval oli 51 
külastust, annetusi tehti 45 
ja doonorite ridadega liitus 
viis uut liiget. 

• Koeru raamatukogu uu-
te ruumide pidulik avamine 
on 31. märtsil kell 14. 

ARNIKA TEGELMANN

Aravete koolihoone vana 
osa teisel korrusel, kuhu tuleb 
Aravete lasteaia uue maja val-
mimiseni mudilaste tarvis aju-
tine pind, käib juba teist nädalat 
kopsimine ja saagimine: OÜ Oto 
Ehitus töömehed on lammutus-
töödega ühele poole saanud, põ-
randad on juba loodis ja kaetud 
OSB-plaadiga, mõni osa põran-
dast ootab betoonimist – sinna 
tulevad tualettruumid.

Objektijuht Raido Eessaar  
(pildil vasakul) kinnitas, et 
prügikottidesse pakiti ja majast 
välja viidi isegi vana põranda 
kriuksud. Ta uuris parasjagu 
töömeestega, kuhu ja kuidas 
teha ukseava, kust lasteaialap-

sed oma ruumidesse sisenema 
hakkavad. Sinna tulevad klaas-
uksed. Osalt just uute uste tõt-
tu lükkub ehituse valmimine 
mai lõppu, sest tarneajad on 
pikenenud ja hinnad tõusnud. 
„Metallihind on kerkinud pea 
poole võrra. Õnneks on meil ar-
matuurvõrk olemas, seda kulub 
siia vähe,“ ütles Eessaar. „Elekt-
rikud tulevad homme (17.03) 
– kõikjale tuleb uus kaabeldus. 
Järgmisel nädalal peaksid majja 
tulema juba maalrid – krohvi-
mis- ja viimistlustöid on palju.“ 

Selleks ajaks võetakse ra-
diaatorid seintelt maha. Albu-
Ambla piirkonnajuht Kuldar 
Tammik selgitas, et uus küt-
tesüsteem paigaldati siia juba 
eelmisel aastal, kui remonditi 

raamatukogu ja perearstikes-
kuse ruume. Kui viimistlustööd 
tehtud, pannakse radiaatorid 
seintele tagasi. Tema sõnul on 
aga toasoojaga endiselt problee-
me, kuna soojusvaheti on liiga 
väike. „Ilmselt projekteeriti see 
soojustatud majale, siin on aga 
pool maja soojustamata,“ ütles 
Tammik. Soojusvaheti on plaa-
nis välja vahetada.

Ka ei jätku raha koridori-
akende vahetuseks – vanad, pui-
dust aknad tuleb renoveerida. 
Akende vahetamine on siiski 
plaanis, kuid järgmises etapis, 
kui hakatakse maja soojustama.

Lasteaiale mõeldud ruumi-
desse paigaldatakse ventilat-
sioonisüsteem – seda siin varem 
polnud.

Ehituse peaspetsialist Heli 
Aade lubas, et hoidutakse vär-
vimürast ehk liiga paljudest ja 
erksatest värvitoonidest. Seinad 
kaetakse rõõmsate toonidega, 
PVC-põrandakate tuleb samuti 
rõõmsates ja heledates toonides.

Majandusosakonna juhataja 
Meelis Kivi sõnul õnnestus alles 
kolmas hange, mille tulemused 
kinnitati 9. veebruaril. „Seda-
puhku oli pakkujaid kolm, pa-
rima pakkumise 220 000 euroga 
tegi Kadrinas asuv Oto Ehitus 
OÜ. Teised pakkumised olid 
vaid veidi kallimad,“ tutvustas 
Kivi. Ehitajaga sõlmiti leping 
märtsi algul.  „Kohandame need 
ruumid lasteaiale asenduspin-
naks, mis tähendab, et tuleb pai-
galdada uus elektri- ja nõrkvoo-

lusüsteem, ventilatsioon ja teha 
siseviimistlus. Tööde tegemise 
aeg on kolm kuud ja suvel võiks 
lasteaed kolida.“

Seejärel peaks kõik kulgema 
plaanipäraselt, kuigi pooleaas-
tase nihkega. „Küsisime Kred-
Exist vana lasteaiahoone lam-
mutamiseks toetust ja saime 64 
709 eurot, projekti hind on 92 
442 eurot. Aega hoone lammu-
tada on meil selle aasta 1. juuli-
ni,“ ütles Kivi. „Aasta kulub ka 
lasteaia uue hoone ehitamisele, 
tööd võiksid alata sügisel.“ 

Mesimummi uue maja pro-
jekti koostas AB Ansambel ja 
seal on ruumi viiele rühmale. 
Uus hoone peab valmis olema 
hiljemalt 2023. aasta 31. det-
sembriks.

Lasteaia asenduspinnal käib töö täie hooga
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Michel Quoist: „Kristus ei ole 
lakanud suremast, nendes ini-
mestes, kes iga päev meie ümber 
kannatavad ja surevad, ohverdab 
Kristus end ikka veel jätkuvalt 
isale, et päästa maailma. Ristitee 
on ühtlasi ka elutee, seda ei tohiks 
tõeline kristlane unustada.“

Alustame teekonda 15. ap-
rillil kell 10 Järva-Jaani kiri-
kust. Koos lauldes, palvetades 
ja pühakirja lugedes läbime 14 
peatuspunkti valla keskaegsetes 
kirikutes, mõtleme kannatuse-
le, lunastusele ja meie päästjale, 
palvetame rahu eest maailmas ja 
Ukraina eest!

Püha Ristitee ehk Via Crucis 
või Via Dolorosa traditsioon 
on pärit Püha Maa (Palestiina) 
palveränduritelt, kes püüdsid jäl-
jendada Kristust, läbides Jeruu-
salemmas tema kannatamisega 
seotud paiku. Katoliiklik tradit-
sioon, mis tänaseks on laialdaselt 
kasutusel ka luterlikus praktikas, 
rajaneb Kristuse peatustel teel 
ristile. Ristitee palverännak võib 

kulgeda läbi linna, ümber kiriku 
või ka kirikus sees. Peatutakse 
Kristuse kannatust kujutava-
te piltide, skulptuuride või ka 
peatuse numbritega tähistatud 
kohtadel. Traditsioonilisel Pü-
hal Ristiteel on 14 peatust. Enne 
liikuma asumist palutakse ette-
valmistuspalve ja pärast viimast 
peatust lõpupalve. Igas peatuses 

loetakse piiblist vastavat sünd-
must kirjeldav kirjakoht, millele 
lisatakse mõtisklus ja palve.

Suure reede ristitee algab Jär-
va-Jaani kirikust, seejärel sõida-
me edasi ja peatume Koeru kiri-
kus, Järva-Peetri kirikus, Järva-
Madise kirikus ja Ambla Maarja 
kirikus ning sellele järgneb ühine 
teejoomine pastoraadis.

Suure reede ristitee mõtisk-
lused ja palved, mida loeme, on 
pärit peapiiskop Urmas Viilma 
raamatust „Via crucis – meie Is-
sanda Jeesuse Kristuse ristitee“. 

Tekste loeb Tene Metsma ja pal-
veid loevad Järva-Jaani kogudu-
se õpetaja praost Katrin-Helena 
Melder, Ambla koguduse õpe-
taja abipraost Tõnu Linnasmäe, 

Järva-Madise koguduse õpetaja 
Jane Vain ja Koeru ning Järva-
Peetri koguduse diakon Jaanus 
Tammiste, laulab Ambla kogu-
duse organist Ave Prints.

PEATUSED:
Järva-Jaani kirik kell 10
I Jeesus mõistetakse surma
II Jeesus võtab oma risti 
õlale
III Jeesus nõrkeb risti rasku-
se all
Koeru kirik kell 11
IV Jeesus kohtub oma kur-
va emaga
V Siimon Küreenest kannab 
Jeesuse risti
VI Veronika annab Jeesuse-
le higirätiku

Järva-Peetri kirik kell 12
VII Jeesus nõrkeb teist kor-
da risti raskuse all
VIII Jeesus kohtab nutvaid naisi
IX Jeesus nõrkeb kolman-
dat korda risti all
Järva-Madise kirik kell 13
X Jeesusel rebitakse riided 
seljast
XI Jeesus lüüakse risti
XII Jeesus sureb ristil
Ambla Maarja kirik kell 14
XIII Jeesus võetakse ristilt
XIV Jeesus maetakse hauda

Partnerlussuhte lõpp esitab 
lapsevanematele väljakutse luua 
üksteisega teistsugune suhe. 
Kuigi endine abikaasa või elu-
kaaslane ei ole enam partner 
püsisuhtes, on ta endiselt tähtis 
ja asendamatu vanem lapsele. 
Tihti pöörduvad lapsevane-
mad lapsega seotud vaidluste 
lahendamiseks kohtusse, kuid 
kogemus näitab, et kohtume-
netluse käigus kipuvad vanad 
pinged pigem süvenema. Aina 
enam soovitatakse vaidluste 
korral pöörduda just perelepi-
taja juurde.

2021. aasta septembris alus-
tas sotsiaalkindlustusamet 
riikliku perelepitusteenuse 
pilootprojektiga, mille abil 
on lapsevanematel võimalus 
saada tasuta perelepitustee-
nust. Pilootprojekti eesmärk 
on nii teadlikkuse tõstmine 
perelepitusteenusest kui ka 
ettevalmistus riikliku pere-
lepitussüsteemi jõustumiseks 
selle aasta 1.septemberil. Pe-
relepitusteenust osutavad su-
perviseeritavad perelepitajad, 
kes lõpetavad praegu väljaõpet 
riiklikul perelepituse aluskoo-
litusel. 

Kui seni on suur osa lapse-
vanemate erimeelsuste lahen-
damisel jäänud omavalitsuse 
lastekaitsetöötaja õlgadele, 
siis nüüd on võimalus peredel 

minna pilootprojektis osalevate 
professionaalsete perelepitajate 
juurde. Teenuse saamiseks tuleb 
pöörduda kohaliku omavalitsu-
se lastekaitsetöötaja poole, kes 
suunab pere edasi perelepita-
ja vastuvõtule. Samuti võivad 
teenuse saamiseks pöörduda 
meie poole ka lapsevanemad 
ise ilma kohaliku omavalitsuse 
suunamiseta. 

Perelepituse eesmärk ei ole 
lepitada või taas ühendada lah-
ku läinud abikaasasid või elu-
kaaslasi, vaid otsida vanemate 
vahel last säästvaid koostöö-
võimalusi. Perelepitusteenus on 
mõeldud ühise alaealise lapse 
või laste lahku läinud või lahku-
minevatele lapsevanematele, kel 
ei ole õnnestunud kokku leppi-
da lapse elukorralduslikes küsi-
mustes (näiteks lapse tulevane 
elukoht, vanema-lapse vaheli-
ne suhtluskord, ülalpidamine 
ja teised lapse kasvatamisega 
seotud küsimused). Perelepituse 
eelis on, et see on kiire, soodne, 
vaimset tervist säästev ning lap-
se heaolu arvestav. 

Perelepitus on vabatahtlik 
teenus, kus peavad osalema 
mõlemad lapsevanemad. See-
ga peab initsiatiiv ning tahe 
koostööks olema mõlemal 
osapoolel. Vanematelt ootame 
valmidust vaadata tulevikku 
ja leppida kokku pere uus 

elukorraldus ühiste laste hu-
vides. Tuleb meeles pidada, et 
kui vanemad lähevad lahku, 
lõpeb nende paarisuhe. Va-
nemlussuhe aga jätkub, sest 
laps vajab endiselt mõlema 
vanema tuge. 

Perelepituse meelespea

• Perelepitus on vabatahtlik.
• Perelepitus on lapseva-

nematele kiire, soodne, 
vaimset tervist säästev 
ning lapse heaolu arves-
tav meetod, mille käigus 
sõlmitud vanemateva-
helised kokkulepped 
on efektiivsemad kui 
kohtumenetluses.

• Vanemad on võrdsed 
ning nad otsivad koos 
lapsele parimat võima-
likku lahendust.

• Perelepitaja on neutraal-
ne vahendaja, kellel on 
professionaalsed tead-
mised ja vastav väljaõpe.

• Perelepitus ei sobi vägi-
valdsete suhete korral, 
sest lapsevanemad ei 
ole sellisel juhul võrd-
sed osapooled. Täpsus-
tamiseks ja endale so-
biva teenuse leidmiseks 
helista koordinaatorile.

• Perelepitus pakub või-
malust teha kokkulep-

peid kohtuväliselt ja 
jääda toetavateks lap-
sevanemateks ka pärast 
lahkuminekut.

Kuhu pöörduda perelepi-
tusteenuse saamiseks?

Perelepitusteenusele saab 
pöörduda, kirjutades aadressile 
perelepitus@sotsiaalkindlustu-
samet.ee.

Võta ühendust meie teenuse 
koordinaatoritega: 

Liilia Mänd 58862296 liilia.
mand@sotsiaalkindlustusamet.
ee  eesti ja vene keel

Anna Vorobjova 53097229 
anna.vorobjova@sotsiaalkind-
lustusamet.ee  eesti, vene ja 
inglise keel

Jekaterina Link 53230604 
jekaterina.link@sotsiaalkind-
lustusamet.ee  eesti ja vene keel

Sigrit Tammiste 59189130 
sigrit.tammiste@sotsiaalkind-
lustusamet.ee  eesti, inglise ja 
vene keel

Kätlin Ojamets 53233957 
katlin.ojamets@sotsiaalkind-
lustuamet.ee  eesti ja inglise keel

Perelepituse või rahumeelse 
vanemluse kohta leiad rohkem 
infot Facebooki lehelt Riiklik 
Perelepitusteenus või veebiaad-
ressilt https://sotsiaalkindlus-
tusamet.ee/et/riiklik-perelepi-
tusteenus.  

Lahkelt lahku

9.30 Järva-Jaanis ausamba pargis
11.00 Öötla  mõisapargis  
12.00 Paides Murtud Rukkilille kivi juures
13.00 Türi kesklinna kalmistul küüditatute kivi juures 
14.00  ootame represseerituid Wittensteini tegelusmuu-
seumi (Tallinna tänav 9, Paide), et uudistada näitust
18.00 Koerus  ausamba pargis
Kui on veel mõni mälestusmärk, mille asukohta me ei tea, 
palume sellest teada anda Memento Järvamaa ühendusele. 
Kes mälestuskivide juurde ei jõua, saavad süüdata küün-
lad oma koduaknal. 

Järva valla kirikud kutsuvad suurel reedel ühisele 
palverännakule kaasa käima Jeesuse Kristuse ristiteed
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Loe uudiseid ka:

Koduleht: http://jarvavald.kovtp.ee/
Facebook: www.facebook.com/jarvavald
Instagram: https://www.instagram.com/jarvavald/
YouTube: www.youtube.com/jarvavald
Äpp: Järva valla äpp GooglePlay poes
         Järva valla äpp App Store’is

14. märtsil valis Järva-Jaani kokku tulnud Järvamaa 
omavalitsuste liidu (JOL) üldkoosolek, kuhu kuulub 
igast omavalitsusest viis esindajat (Järva vallast voliko-
gu esimees Rait Pihelgas, aseesimees Jüri Ellram, valla-
vanem Toomas Tammik ning volikogu liikmed Priit Sei-
re ja Arto Saar), uue juhatuse esimehe. Enne esimehe 
valimist otsustati, et kuigi hüvitis omavalitsuste liidu 
juhatuse esimehe töö eest on juba 2015. aastast olnud 
350 eurot, seda ei tõsteta.
Seejärel kinnitati kuus JOL-i juhatuse liiget, kuhu 
kuuluvad Türi vallavolikogu esimees Maarja Brause ja 
vallavanem Ele Enn, Paide linnavolikogu esimees Tar-
mo Alt ja linnapea Siret Pihelgas ning Järva vallavoli-
kogu esimees Rait Pihelgas ja vallavanem Toomas 
Tammik. Nende seast tuli valida ka juhatuse esimees 
ja aseesimees.
Kandidaate oli kaks: Järva vallavolikogu esimees Rait 

Pihelgas ja Paide linnapea Siret Pihelgas. Salajasel hää-
letuses valiti JOL-i esimeheks Siret Pihelgas, kes kogus 
kaheksa häält. Rait Pihelgas sai viis häält, kaks sedelit 
olid kehtetud.
Siret Pihelgas toonitas, et kui omavalitsused tegelevad 
igapäevaprobleemide lahendamisega, siis omavalit-
suste liit peaks rohkem vaatama tulevikku.
JOL-i aseesimeheks valiti Järva vallavanem Toomas 
Tammik, kelle poolt hääletasid kõik üldkoosoleku liik-
med. Tammiku sõnul on oluline, et kunagine koostöö 
omavalitsuste vahel taastuks – ta on koostööle avatud. 
„Neli aastat on olnud periood, kus kõik vallad on olnud 
omaette, liigagi omaette. Kriisid on meid uuesti laua 
taha kokku toonud. Ühine probleemide lahendamine 
on ka Järvamaal võtmekohaks. Soovin, et teeksime 
omalt poolt kõik, et elu Järvamaal paremaks muuta,“ 
ütles Tammik. 

Vallavalitsus arutas lasteaedade 
kollektiivpuhkuste aegasid ja andis 
korralduse sulgeda Järva valla las-
teaiad sel suveperioodil kollektiiv-
puhkuseks järgmiselt:

• Järva-Jaani lasteaed Jaanilill 18. juulist 31. juulini;
• Koeru lasteaia Päikeseratas lasteaiarühmad Koerus ja 
Vaol 4. juulist 15. juulini;
• Imavere lasteaed Mõmmi 18. juulist 7. augustini;
• Peetri kooli lasteaiarühmad 4. juulist 31. juulini;
• Ambla-Aravete kooli lasteaiarühmad Aravetel 25. juulist 
19. augustini;
• Ambla-Aravete kooli lasteaiarühm Amblas 27. juunist 
22. juulini;
•Albu põhikooli lasteaiarühmad Ahulas 18. juulist 14. au-
gustini;
• Albu põhikooli lasteaiarühmad Albus 20. juunist 17. juulini.
* Koigi lasteaia kollektiivpuhkuse osas otsust veel ei lan-
getatud, kuna puudus vajalik hoolekogu nõusolek.

Aravete looduskaitsealuses kooli par-
gis võeti maha puid. Piirkonnajuht 
Kuldar Tammik selgitas, et 
töödega alustati juba mullu. Selleks 
saadi luba keskkonnaametilt ja ma-
havõetavad puud märgistati ära. 
Puude mahavõtmise eest maksab 
vald, kuid osa raietöid tehti ka küla-
rahva kulu ja kirjadega. „Need olid 
puud, mis olid läbi teiste kasvanud,“ 
täpsustas Tammik ja lisas, et kohali-
kud inimesed on ise ka sellesse pargi 
piirkonda, mis pole looduskaitse all, 
puid istutanud jälgides vana istutus-
joonist.
Ta lisas, et puid võtab pargist ilma lu-
ba küsimata maha ka tuul, igal aastal 
nii neli-viis vana saart, sest saared on 
haiged ja ei pea tormidele vastu.
Mahavõetud puit läheb Kurisoo mõi-
sa muuseumi ahjude kütteks.

Aasta õpetaja konkursile saab 
haridus- ja teadusministeeriumi 
veebilehel parimaid õpetajaid, 
teisi haridustöötajaid ja koole 
esitada kuni 24. aprillini. 

Haridus- ja teadusministri 
Liina Kersna sõnul väärivad kõik 
õpetajad ja ka teised haridustöö-
tajad praegusel ajal tunnustust. 
„Tunnustan kõiki meie haridus-
töötajaid, kes on viimasel kahel 
aastal tulnud väga hästi toime 
koroonaviiruse põhjustatud 
muutlike oludega ning on valmis 
ka nüüd üles näitama paindlik-
kust Ukrainast saabuvate sõja-
põgenikest laste ja noorte meie 
haridussüsteemi vastuvõtmisel,” 
ütles minister Kersna. 

Parimatest parimate haridus-
töötajate väljaselgitamiseks alus-
tavad esmalt tööd piirkondlikud 
komisjonid ja kõrghariduse ko-
misjon. Augustis koguneb riik-
lik hariduspreemiate komisjon, 
mille liikmed teevad lõppvali-
ku riiklikule tasandile esitatud 
kandidaatide seast. Komisjoni 
kuuluvad haridusega seotud or-
ganisatsioonide esindajad ning 
eelmistel aastatel tunnustatud 
haridustöötajad. Auhinnad 
antakse üle 8. oktoobril Pärnu 
kontserdimajas juba kümnen-

dat korda toimuval aasta õpetaja 
galal, millest teeb otseülekande 
Eesti Televisioon.

Kategooriad:
• aasta lasteaiaõpetaja
• aasta klassiõpetaja
• aasta klassijuhataja
• aasta põhikooli aineõpetaja
• aasta gümnaasiumiõpetaja
• aasta kutseõpetaja
• aasta tugispetsialist
• aasta huvialaõpetaja
• aasta õppejõud
• aasta õppeasutuse juht
• aasta haridustegu
• aasta hariduse sõber
• riiklik haridustöötaja elutöö-

preemia
Aasta õpetaja konkursiga 

otsib haridus- ja teadusminis-
teerium ka aasta kooli. Selle ka-
tegooria eesmärk on tunnustada 
koole, kus õppimiseks on loodud 
koostööd soodustav ja loovust 
arendav õpikeskkond. Tiitlile 
kandideerimiseks tuleb kooli-
perel saata lühivideo, pildigalerii 
ja kaaskiri. Kandideerimisinfo 
leiab haridus- ja noortameti 
veebilehelt.

Aasta kool 2022 selgub žürii 
ja rahvahääletuse tulemusena 
ning kuulutatakse välja 27. mail 
„Terevisiooni“ otsesaates.

Valitakse aasta parimaid
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4.–10. aprillini toimub esi-
mest korda Järvamaal raama-
tukogude nädal, millest võtab 
osa ka Järva vallaraamatukogu.

„Kuna tänavune aasta on 
raamatukogude aasta, soovime 
tõmmata tähelepanu sellele, et 
raamatukogu pakub võimalusi 
kohtuda põnevate inimeste-
ga eri elualadelt, mitte ainult 
kirjanikega,“ ütles Järva valla-
raamatukogu direktor Karmen 
Velitschinsky. „Aprill on selles 
mõttes sobiv aeg, et õhus on ju-
ba kevadet ja inimesed liiguvad 
rohkem ringi, aga pole veel pä-
ris suvi, kus raamatukoguhoid-
jatel on enamasti puhkused.“

Raamatukogude nädala mõt-
te algatajaks oli Türi raamatuko-
gu direktor Astrid Karpender. 
„Kuna aasta 2022 on raamatuko-

gude aasta, võiks seda maakon-
nas tähistada ühise ettevõtmise-
ga ja palju edukamalt saaksime 
seda teha siis, kui ajame ühist 
asja koos kõikide maakonna raa-
matukogudega,“ ütles ta.

Järvamaa raamatukogude 
nädal Järva vallas 4.–10. 
aprillil

Albu raamatukogus 04.04 
kl 14.30 Arlet Palmiste räägib 
Raimond Kaugveri loomingust

Koeru raamatukogus 05.04 
kl 17 Märt Treier

Vikerraadio hommikuprog-
rammi saatejuht Märt Treie-
ri raamat „Eluolulised lood“ 
sündisid „Vikerhommikus“ 
kaheksa aasta jooksul kõlanud 
varahommikustest juttudest, ol-

les mõtteline järg aasta varem 
ilmutatule – „Hommikujutud 
varajasele ärkajale“.

Koigi raamatukogus 06.04 
kl 12 fi lm „Kratt“

Aravete raamatukogus 
06.04 kl 16.30 Ena Mets

Lugusid vestab jutuvest-
ja, giid ja kirjanik Ena Mets. 
Raamatukogus leiab aset õdus 
vestlus, kus põimuvad legendid 
ja elulood.

Järva-Jaani raamatukogus 
06.04 kl 17 Loone Ots

Kohtumisõhtu kultuuriloola-
se ja pedagoogikateadlase Loo-
ne Otsaga. Tema debüütromaan 
„Armastus“ pälvis kirjanike lii-
du 2021. aasta romaanivõistlu-
sel esikoha.

Albu raamatukogus 07.04 
kl 7.00 hommikune linnulau-

lumatk, käik kirjanduslikel ra-
dadel. Giid Ester Valdvee

 Ambla raamatukogus 07.04 
kl 15 kirjanik Leelo Kassikäpp

Lugejate seas on väga popu-
laarseks saanud tema triloogia 
„Kui vanad naised armuvad. 
Marta, Katre ja Matilda lugu.” 
Lisaks on temalt ilmunud luu-
lekogumik „Et õnn jääks” ja 
täiskasvanutele mõeldud eroo-
tilise alatooniga teos „Pikantsed 
jutukesed“.

Imavere raamatukogus 
07.04 kl 18 loodusfotograaf  
Tarmo Mikussaar

Tarmo on palju pildistanud 
Järvamaa loodust ning räägib 
oma retkedest ja kohtumistest.

Ahula raamatukogus 09.04 
kl 13 raamatukogu 100. aasta-
päeva pidulik kontsert

Imavere põhikool kutsus 
emakeelepäeval, 14. märtsil 
Järva valla haridusasutused ja 
nende sõbrad osalema emakee-
lepäeva mälumängus. 

Kohale tuli seitse võistkon-
da: esimesena pani end kirja 
Järva vallavalitsuse meeskond, 
veel osalesid Koeru keskkoo-
li, Imavere põhikooli, Aravete 
keskkooli, Albu põhikooli ja 
raamatusõprade neljaliikmeli-
sed võistkonnad ning võistkond 
Tuljak.

Toimus viis vooru (uued sõ-
nad, vanad sõnad, meie emakeel 
maailmas, Eesti keele ajalugu ja 
varia), igas neli küsimust, mis 
polnud kergete killast. Näiteks 
Eesti vabariigi sajanda sünnipäe-
va puhul andis Eesti riik kõigile 
inimestele maailmas võimaluse 
midagi teha. Mida? Selgus, et 

Eesti riik andis kõigile võima-
luse vaid saja tunniga speakly.
me rakenduse abil eesti keel 
selgeks õppida. Õiget vastust ei 
tulnudki.

Teada on, et inglise keeles 
kasutatakse kõige rohkem sõna 
„mina“ ehk „I“. Milline on aga 
meie kirjakeele sagedussõnas-
tiku andmetel eesti keele kolm 
kõige enam kasutatavat sõna? 
Saime teada, et need on „ja“ (27 
214 juhul sajast tuhandest), „on“ 
(19 184) ja „ei“ (13 810). 

Kas julgeksite pakkuda, et 
eesti keeles on iga teine sõna 
laensõna? Kui juba meie rah-
vuseepos algab sõnadega „Laena 
mulle …”, siis laenamist eestla-
sed ilmselgelt ei pelga. Küsiti, 
millisest keelest oleme laenanud 
järgmised sõnad: kanep, kõuts, 
magun, rääts, täkk ja viisk. Kõik 

on pärit ühest keelest, kust 2020. 
aastast pärinevatel andmetel ole-
me laenanud umbkaudu 34–47 
sõna. Selgus, et need sõnad on 
tulnud läti keelest.

Nobedate näppude voorus 
küsiti kolme eesti kirjanikku, kes 
kandsid mingil eluetapil peaaegu 
sama nime. Esimene neist suri 
siis, kui teine sündis, ja kolmas 
sündis siis, kui esimese sünnist 
möödus 101 aastat. Sellele küsi-
musele ilma ühegi vihjeta vasta-
tes võis teenida koguni üheksa 
punkti. Nii libedalt asi aga ei 
läinud. Lõpuks selgus, et esime-
ne kirjanik oli Lydia Koidula, 
kes kandis ka abikaasa perenime 
Michelson. Ka kirjanikuhärra 
Friedebert Tuglase perenimi oli 
tegelikult Mihkelson. Sama pe-
renime kandis ka 1944. aastal 
Imeveres sündinud ja 2017. aas-

tal manalateele läinud kirjanik 
Ene Mihkelson.

Küsimused koostas Imavere 
põhikooli inglise keele õpetaja 
ja huvijuht Gerly Lehtmets, kü-

simusi testisid ja mälumängu 
aitasid läbi viia Krista Tiitmaa 
ja Aili Roosa.

Võitis Albu põhikooli võist-
kond (pildil), kel on nüüd või-

malus valla haridusasutustele 
mõni ühistegevus välja pakkuda. 
Teiseks jäi Järva vallavalitsuse 
võistkond, kolmandaks Imavere 
põhikooli enda nelik.

Emakeel paneb pead murdma

Raamatukogunädal pakub põnevaid kohtumisi

Fekaalivedu 
Järvamaal

voolik kuni 50 m
Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

PAKUME ARBORISTI 
TEENUSEID

Ohtlike puude raie
Seisukorra hindamine
Puuhooldustööd
Hekkide hooldus
Võrade sidumine
Puiduhakkuri teenus,

   Ø 20cm

Kutsetunnistused
141998, 141999

Reigo:   5800 1880
Gustav: 5919 2441
viruarborist@gmail.com

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

Tel 5565 8919 • amblapuit@gmail.com 
Pikk tn 6, Ambla

Akende, uste ja muude 
puidutoodete valmistamine 

tellimuse peale.
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MTÜ Aasta Loom valis 
2022. aasta loomaks pruunkaru. 
Karuaasta avatakse rahvusva-
helisel karupäeval, 23. märtsil 
Tallinna loomaaias. 7. märtsil 
kohtusid huvilised loodusfo-
tograaf Ingmar Muusikusega 
Imavere rahvamajas, kus oli 
viimast päeva avatud Ingma-
ri loodusfotode näitus. Sealt 
jõudis see karuaasta alguseks 
Tallinna loomaaeda.

Loodusfotograaf Ingmar 
Muusikus ei räägi karust mui-
nas- ega mõistujutte, sest on ise 
silmast silma nii 15 meetri pealt 
karudega tõtt vaadanud. Pikalt.

See juhtus läinud kevadel. 
Karusid on palju, neid pildista-
takse palju, aga enamasti varjest. 
Temagi on selle sihiga paar kor-
da Alutagusel käinud. Esimene 
kord tekibki vaimustus, pärast 
on nagu Kopli tramm: karu 
tuleb, võtab peibutuseks pan-
dud kalapea hambusse ja läheb. 
Muusikuse teada käiakse karusid 
pildistamas ka Soomes, sest seal 
on valgusolud paremad. 

Tundus, et kõik kohtavad ja 
pildistavad karusid looduses, 
ainult tema mitte. „See hakkas 
häirima. Läinud aasta märtsi 
keskel, kui karud tavaliselt är-
kavad, hakkasin käima lumelt 
nende jälgi otsimas. Suusatasin 
metsasihtidel. Leidsingi mit-

melt poolt jälgi, küll Väätsalt, 
küll Laimetsast. Otsisin välja 
kohad, kus tasuks rohkem käi-
ma hakata. Lõpuks maandusin 
Koeru kandi metsades, panin 
sinna telgi, käisin seal istumas. 
Auto seisis vast kilomeeter ee-
mal. Sain telgist karu pildistada 
kuni kuus korda – hakkas juba 
sassi minema. Tuli, pildistasin 
ja ta läks ära,“ rääkis Muusikus. 

See kohtumine, mis lõpuks 
piltidele jäi, oli vahetu ja kestis 
umbes pooleteist või kaks tundi. 
„Oli maikuu. Tulin telgist välja, 
kontrollisin ja vahetasin raja-
kaameras kaarti. Järsku kuulsin 
karu möirgamist. Panin hääle 
poole jooksu. Seal oli kaks noort 
isakaru, Kotkas ja Palusalu, kes 
maadlesid ja möirgasid, ja üks 
pealtvaataja – emakaru, lisaks 
seisis üks karu veidi kaugemal. 
Ma ei tea, mitmendaks raundiks 
ma kohale jõudsin. Maadlejad 
tõusid tagamistele käppadele, 

taarusid ringi. Näed, milline 
jõud seal on – üks karu keerab 
vastast. Hetk vahet, veidi ähki-
mist ja puhkimist, siis raputasid 
nad kasukad kuivaks ja hakka-
sid jälle otsast peale – mõõtsid 
oma lõugade suurust ja ham-
maste pikkust. See karu, kes 
maadlejaid vaatas, tuli ka mind 
vaatama. Et mingi kuju on veel 
ilmunud – miks ta siia tuli? Ta 
ei saanud päris hästi aru, tõusis 
püsti, et paremini näha, ja nii me 
seal seisime: mul selg vastu män-
di ja tema nii 15 meetri kaugusel 
otse minu vastas. 

Teised tüübid, võib-olla isegi 
vennad, maadlesid samal ajal 
ikka edasi. See polnud enam 
müramine, aga ka mitte verine 
võitlus, kuigi kihvad ja küüned 
olid käigus. Olid vast mõne-
aastased, polnud veel selle ala 
valitsejad. Jagasid omavahel 
maid, kes peale jääb. Kui lõ-
puks lõpetasid, tulid nemadki 
mind vaatama. Üks neist tuli 

lähemale, nii et hakkasin juba 
mõtlema, et peaks vist midagi 
ütlema. Näiteks –  tere, jõmm. 
Tuli niimoodi pea maas ja see 
võib ohtlik olla. Olin vait. Vaa-
tasin selja taha ja too teine, he-
ledama koonuga maadleja, lä-
henes mulle sealt. Siis käis küll 
väike jõnks läbi, et mis plaanid 
neil on. Kas poistel jäi mida-
gi lahendamata, adrenaliin on 
ikka üleval? Aga ei – lahkusid 
väärikalt. Ei mingit põgenemist, 
vaid kõik neli keerasid lähedal-
asuvale platsile magama. Miks 
nad ei põgenenud? Kas minu 
lõhn oli tuttav, sest nad olid 
seda juba kuu aega tundnud? 
Olin telgis istudes varem mit-
mel korral sellist nuhutamise 
häält kuulnud. “ 

Muusikus valvas veel ligi 
tund aega karude und.

Ta teab öelda, et kõik karud 
on oma näo ja olekuga nagu ini-
mesedki. Magadeski võtsid sel-
liseid inimlikke poose: kes ma-
gas selili, kes kõhuli, ringutasid 
ja haigutasid (üks haigutus jäi 
pildilegi). „Karude puhul suu-
dame me seda olemust tähele 
panna. Ilmselt selle pärast nad 
tunduvadki nii inimese moodi.“

Praegu ongi karudel paras 
aeg ärgata. Kuid metssiga ja 
põtra tasub metsas rohkem 
karta. Puuki ka.

Mis loom see karu on, õppisid 
Koigi kooli lapsed tundma juba 
eesti kirjanduse pidunädala ajal 
jaanuari lõpus, kui Koigi mõisa 
saalis oli vaadata vana isakaru, 
kes kunagi elas Koigi piirkonnas 
Keri metsas ning kel oli tagajal-
gadele tõustes pikkust 190 sen-
timeetrit ja eluskaalu 280 kilo. 
Kõrval oli vaadata ka tollesama 
karu hirmuäratavate kihvadega 
kolju. 

Tavaliselt tervitab see loom 
töötajaid Sargvere PMÜ kon-
toris. „Õpetaja, õpetaja – kas 
karu katsuda ka võib?“ uurisid 
3. klassi õpilased õpetaja Anne 
Treialilt. Võis. Henry uuris ka-
rukaavikut eest ja tagant ning 
lõpuks mahutas end karu käp-
pade vahele (pildil).

Karunädalal õppisid lapsed 
pruunkaru kohta kõike. Lapsed 
said teada, et karu on nii kiskja 
kui ka taimetoitlane ja talle mait-
seb mesi. Karu rahvapärased 
nimed riputati klasside ustele. 
Näiteks 1. klass sai teada, et karu 
kutsutakse veel pätsuks, laikä-
paks ja karumõmmiks, 3. klass 
jättis meelde päntajala, lämpajala 
ja metsasõnni, 4. klassi uksel sei-

sis, et karu kutsutakse ka mõm-
miks, mesikäpaks ja karuotiks. 

Kuna oli siiski eesti kirjan-
duse pidunädal, võeti ette ka 
raamatud, kus tegelaseks karu. 
Kummalisel kombel polegi neid 
raamatuid palju. Puhhi teavad 
muidugi kõik, aga teda ei kir-
jutanud raamatusse eesti autor.  
On Jaanika Palmi koostatud 
„Meie laste loomajutud“, Hel-
jo Männi „Karu aabits“, lisaks 
näpuosaga loomamuinasjutte, 
kus peategelasteks pigem rebane 
ja hunt. 

Suuremad õpilased kirjutasid 
karu teemal haikusid, luuletusi ja 
jutte, joonistasid pilte. Näitusele 
toodi 53 kaisukaru.

6. klassi õpilane Maria Koitla 
kirjutas:

„Karu magab talviti, 
kui metsa lähen ma
näen ma karu põõnamas.
Karu ärkab kevadel,
kui lumi juba sulanud,
siis karu välja puhanud.
Karu läheb sööma nüüd,
terve talve nälginud.
Kui tal kõht on täis,
siis und ta jälle näeb.“

Koigi kooli lapsed õppisid 
tundma karude elu

Koeru kandi karud ei lasknud 
end piltnikust segada

Aasta looma valiva MTÜ hinnangul tihenevad inimese ja 
karu kokkupuuted, mistõttu peame mõistma suurkiskja-
te olulisust ja tundma nende eluviise – kuivõrd peaksime 
metsa minnes karu pelgama ja kuidas teda kohates käi-
tuma. Et pruunkaru on inimpelglik, pigem öise ja varjuli-
se eluviisiga kiskja, ei näe teda looduses tihti. Karuaasta 
üks eesmärke ongi karude elust ülevaade anda.
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ARNIKA TEGELMANN

MERLE RÜÜTEL

Veebruari viimasel päe-
val said alguse Järva 
vallavolikogu ja vallavalit-
suse liikmete arutelud 
koolide hoolekogude ja 
õpilasesindustega hari-
dusvõrgu korrastamise 
üle. 24. märtsil peab vo-
likogu otsustama, kas 
tänavu muutused toimu-
vad või ei.

Vallavanem Toomas Tammik 
selgitas, et Järva vald on pindalalt 
üks suuremaid Eestis, kuid rahva-
arvult ja asustustiheduselt tagant-
poolt seitsme viimase seas (Eestis 
on 79 omavalitsus). Opereerimine 
suures vallas peaks käima targalt, et 
oleksime konkurentsis teiste oma-
valitsustega.

Tammiku sõnul on sel korral ha-
ridusvõrgu muutmise teemat aru-
tanud kõik volinikud koos. „Sellist 
otsust, mis kõigile sajaprotsendiliselt 
meeldib, ei ole kahjuks võimalik 
saavutada. Leida tuleb kompromis-
se, kuid seejuures peab lõppotsus 
olema kõigile üheselt arusaadav,“ 
ütles Tammik resoluutselt ja lisas, 
et ainult kool piirkonna elu üleval 
ei hoia. „Haridus on esimene vald-
kond, kuhu vald rahaliselt panus-
tab, kuid peame siinkohal vältima 
olukorda, kus muud baasteenused 
kannatama hakkavad. Meie vallas on 
8800 elanikku. Võrdlesin sarnaseid 
valdu Eestis. Enamikus on selgelt 
väiksem haridusasutuste arv. Järva 
vallas on kaheksa kooli ja see on 
väljakutse meile kõigile. Siinjuures 
on ülioluline vaadata valla eri vald-
kondi ühtse tervikuna.“

Tema sõnul on olnud pikalt foo-
kuses, millistes suundades ja mil 
viisil peaks haridusvõrk jätkama. 
Pidev teadmatus, mis saab edasi, te-
kitab ebakindlust nii õpilastes, õpe-
tajates kui ka kogukonnas. „Eelmise 
volikogu ajal otsust ei tulnud, kuna 
ei saavutatud üksmeelt. Siis pee-
ti esmalt rahvakoosolekuid. Nüüd 
alustasime volikogust, et aru saada, 
millega volinikud on valmis edasi 
minema, näha volikogu hoiakuid 
ja alles seejärel tulime rahva ette,“ 
selgitas Tammik.

Kui volikogus otsused tehtud, lu-
bas Tammik järgmised neli aastat 
haridusrahu. „Ehk me ei torgi seda 
teemat rohkem, et saaks keskenduda 
hariduse andmisele ja õppimisele 
ja et seda pidevat tolmu üleskeeru-
tamist haridusmaastikul poleks,“ 
ütles ta.

Abivallavanem Tiina Oraste alus-
tas oma esitlusi pedagoogikateadlase 
Peeter Kreitzbergi sõnadega: „Koo-
lid on ennekõike selleks, et lapsed 
head haridust saaksid, mitte selleks, 
et lapsed oma kohalolekuga koole 
elus hoiaksid.“

Oraste tuletas ka meelde, et Järva 
maavalitsus korraldas aastal 2008 
haridusvõrgu analüüsi. Nüüd saab 
vaadata, kas toonased prognoosid 
peavad paika. Ta noppis prognoosist 
välja omavalitsused, mis moodusta-
vad nüüd Järva valla. Nähtub, et siis 
õppis Järva valla gümnaasiumiast-
mes 180 last. 2017/2018. õppeaas-
taks prognoositi 102 last, tegelikult 
oli 71 ja 2019/2020. õppeaastaks 
prognoositi 104 õpilast ehk väikest 
tõusu, kuid õpilasi oli 91.

Ta jätkas arvudega: 2021. aasta 
10. novembri seisuga õpib Järva val-
la koolides koos mittestatsionaarse 
õppega 989 õpilast. Lasteaedades 
käib kokku 446 last. Viimasel viiel 
aastal on Järva valda sündinud 90–
95 last aastas.

Kui Järva vallas õpib gümnaa-
siumiastmes 102 õpilast, siis neid 
võiks olla 190 – üle poole õpilastest 
lähevad pärast põhikooli lõpetamist 
mujale, vallast ära kas gümnaasiu-
misse, kutset omandama või tööle.

Oraste lisas, et kohaliku omava-
litsuse ülesanne on anda tugev põhi-
haridus, kus suunatakse tähelepanu 
õpilasele ja tema isikust tulenevatele 
erivajadusele, huvidele, annetele. 
Gümnaasiumihariduse võrgu kor-
rastamisest vabanenud vahendid 
on võimalik suunata põhikoolide 
arendamisse ja õpetajate palkadesse.

Toomas Tammik tõi näiteks 
haridus- ja teadusministeeriumi 
(HTM) koostatud „Haridusvald-
konna arengukava 2021–2035“, 
mille järgi peaks Järva vallas kui 
kahaneva rahvastikuga piirkonnas 
olema koolide ümberkorraldused 
veelgi karmimad. Järva valla puhul 
võiks see tähendada järgmist: Albu 
põhikool kuueklassiliseks, Aravete 
keskkool põhikooliks, Järva-Jaa-
ni põhikooliks, Koeru põhikoo-
liks, Koigi ja Imavere põhikoolid 
kuueklassiliseks. „Kui me praegu 
päevakorras olevaid otsuseid vaa-
tame, siis nii kardinaalseid muu-
datusi me ei tee. Oleme püüdnud 
kohalikku regionaalset vaadet ja 
mõõdet juurde panna,“ ütles Tam-
mik HTM-i koostatud arengukava 
kommenteerides.

Ta võttis valla eri piirkondades 
toimunud haridusvõrgu arutelude 
tulemused kokku tema meelest nelja 
väga olulise kriteeriumiga: kriiti-
line arv õpilasi, kvalifi katsiooniga 
õpetajad, hea õpikeskkond ja head 
õpitulemused. „Me peame vaatama 
koole tervikuna,“ ütles Tammik.

Haridusmaastik võib saad
Imavere

Kohtumisel 28. veebruaril Imavere 
rahvamajas olid volinikest kohal Jüri 
Ellram, Eve Okas ja Tanel Teas, valla-
valitsust esindasid vallavanem Toomas 
Tammik ja hariduse peaspetsialist An-
neli Eesmaa. 

Arutelu juhtinud Tammiku selja 
taga oli kõigile näha otsuse eelnõu 
Imavere põhikooli ja Imavere lasteaia 
liitmisest. Tema sõnul otsus Imaveres 
suurt muutust kaasa ei too, ühtegi koo-
liastet kinni ei panda, kõik, mis hetkel 
on, säilib. Imavere põhikool ja Imavere 
lasteaed Mõmmi liidetakse, muuda-
tused toimuvad peamiselt juhtkonna 
tasandil. Sarnased näited on Koigist, 
Albust ja Peetrist. „Imavere lasteaia 
ja kooli ühtse juhtimise alla mineku 
üle on siin arutatud ammu enne minu 
tulekut ja ka enne Järva valla tulekut. 
Haridusjuhte on Järva vallas üheksa, 
laste arvu silmas pidades on juhte lii-
ga palju – see on paraku meie valla 
eripära. Rahalist kokkuhoidu me selle 
liitumisega ei taotle ega ka saavuta. 
Ühinedes paraneb juhtimiskvaliteet 
ja tekib lasteaia ühisosa kooliga, laste 
liikumine kooli muutub sujuvamaks,“ 
ütles Tammik.

Ta selgitas, et kahe asutuse liitmine 
annab juhile ka paindlikuma võimaluse 
eelarve piires elu korraldada ja tõi näi-
teks seitsme valla liitumise üheks Järva 
vallaks. „Kas see on tulu toonud?“ küsis 
üks lapsevanem. „Kindlasti on – Ima-
vere üürimaja poleks täna püsti, kui 
ühinemist poleks toimunud. Ja Imavere 
kooli poleks nii lühikese ajaga korda 
tehtud,“ vastas Tammik.

Kooli juht Tiina Lohur muretses, et 
aega muutusteks on liiga vähe – kool ja 
lasteaed peavad eelnõu järgi olema lii-
tunud juba sügiseks 2022. „Kas meil on 
vallas eelnevat kogemust, et liidetakse 
lasteaed kooliga, kui pikk see protsess 
tegelikult on ja mis etapid läbitakse?“ 
küsis ta. „Oleme rääkinud kahest ar-
gumendist majanduslike kõrval: laste 
paremast liikumisest lasteaiast kooli, 
juhtimisest ja tagatud tugispetsialisti-
dest, aga me pole süvitsi neid argumen-
te läbi mõelnud. Kas me ei kiirusta, kui 
me räägime sügisest 2022?“

Tammiku sõnul pole ühinemi-
se protsess pikk. Vald valmistab ette 
dokumendid, on toeks. Kas vajatakse 
lisaaega, on arutelu koht. 

Lasteaias on praegu 54 last, Ima-
vere koolis 87 õpilast. Kuigi HTM-i 
arengukava järgides peaks Imaveres 
olema pigem kuueklassiline kool, siis 
vallavalitsus sellega ei nõustu. Tammik 
tunnistas, et kahe haridusasutuse laste 
arvu vaadates tuleks siiski toime tulla 
ühise juhtimisega. „Lapsi on niivõrd 
vähe, et vajadust argumente otsida, 
miks peaks jätkama kaks juhti, mina 
ei näe.“

Lasteaia Mõmmi juht Heidi Arula 

lisas, et lasteaeda peab jääma õppejuht, 
kes seal alusharidust korraldab.

Ühise laua taga viskasid hooleko-
gude liikmed juba naljagi, et kui kooli 
maskott on siil ja lasteaial karu, siis 
milline võiks siis olla liidetud asutuse 
maskott.

Imavere põhikooli hooleko-
gu ettepanek: Imavere laste-
aed Mõmmi lõpetab tegevuse 

31. augustil 2023 ja Imavere 
põhikool jätkab tegevust ning 1. sep-
tembrist 2023 tegutseb asutus uue nime 
Imavere kool all.

Imavere lasteaia Mõmmi hoolekogu 
on ühinemise poolt juhul, kui see toimub 
2023/2024. õppeaastal.

Kooli õpilasesinduse ettepanek: kooli 
ja lasteaia liitmine võib tulla, kui koolis 
jätkavad kõik kooliastmed. Uue asutuse 
töö võiks alata 1. septembril 2023.

Aravete
28. veebruaril toimus haridusre-

formi puudutav avalik koosolek ka 
Aravete keskkoolis, kuhu oli kohale 
tulnud 25 inimest, sh volikogu liikmed 
Ester Valdvee, Arvi Luuk, Arvo Imsi ja 
Lauri Ilves, Teamsis volikogu esimees 
Rait Pihelgas. Kohal oli ka kooli õpi-
lasesindus, direktor, kooli töötajad ja 
mõned lastevanemad.

Eelnõu näeb ette Aravete keskkooli 
tegevuse ümberkorraldamist selliselt, 
et 1. septembrist 2022 ei avata ning 
ei toimu õpilaste vastuvõttu Aravete 
keskkooli 10. ja 11. klassi. 1. septemb-
rist 2023 on Aravete keskkooli tegutse-
mise vorm põhikool, kus õpe toimub I, 
II ja III kooliastmes ja kool saab uueks 
nimeks Aravete kool.

Volikogu liige ja Aravete elanik Ar-
vi Luuk selgitas, et Aravete keskkooli 
gümnaasiumiosa sulgemise teema on 
pika habemega lugu ja tõlgendamise 
küsimus. „Fakt on see, et märtsikuu 
volikogus tuleb ära otsustada Aravete 
keskkooli saatus. Mina volikogu liik-
mena ja Aravete inimesena näen seda, 
et siin oleks tugev põhikool, komplek-
teeritud klasside ning täiskoormuse 
ja kvalifi katsiooniga õpetajatega, kes 
saavad ka väärilist töötasu. Ma loodan 
südamest, et kui koolireform on ära 
olnud, siis nii omavalitsus, koolipere 
kui ka kohalik kogukond pingutavad 
tugeva põhiharidust andva kooli ni-
mel,“ oli Luuk arvamusel.

Õpilasesinduse liige Emma Tuisk 
leidis, et hetkel võiks suunata oma 
energia kooli reklaamile ja laste mee-
litamisele. „Ma olen kuulnud, et osa 
õpetajaid koolis suunavad lapsi koolist 
minema teistesse koolidesse.“ Sama 
arvamust tuli teisteltki. 

Oluliseks peeti rõhutada, et Aravetel 
on hea kool ja tehti ettepanek anda 
uuele direktorile võimalus end tõestada 

ja pikendada keskkooli osa sulgemise 
protsessi aasta. Samuti avaldati lootust, 
et võib-olla olukord muutub. 

Annika Rohi oli arvamusel, et kui 
tema laps lõpetab Aravete kooli, siis 
ei hoia teda selles kohas kinni enam 
mitte miski. „Pered lahkuvad siit koos 
lastega,“ oli Rohi veendunud.

Direktor Annika Orula avaldas ar-
vamust, et gümnaasiumiharidust ei 
tohiks devalveerida ja kutsus inimesi 
üles mõtlema sellele, mis on gümnaa-
siumi eesmärk. „Täna ei ole gümnaa-
siumi eesmärk anda õpilastele ainult 
matemaatika-, bioloogia- ja eesti keele 
teadmisi. Kui vaatame riiklikku õp-
pekava, siis näeme, et gümnaasiumil 
on palju laiem eesmärk,“ ütles Orula.

Kokkuvõttes mõistsid kohalolnud 
inimesed olukorra kurbust ja parata-
matust ning tegid lõpuks veel ettepa-
neku, et võiks korrastada transporti, 
et kohalikud lapsed pääseks paremini 
lähimatesse suurtesse keskkoolidesse.

 
Otsuse eelnõu saadeti 

arutamiseks Aravete kesk-
kooli hoolekogule, mille 

liikmed jäid oma 28. veeb-
ruari koosolekul gümnaasiumiosa 
sulgemise osas eriarvamustele. Ühisele 
seisukohale ei jõutud.

Ambla
1. märtsi õhtul peeti haridusvõrgu 

korrastamise koosolekut Ambla-Ara-
vete koolis. Kohal olid volikogu aseesi-
mees Rünno Lass, liikmed Arvo Imsi, 
Vello Teor, Arvi Luuk, Ester Valdvee, 
Getter Klaas ning vallavanem Toomas 
Tammik ja abivallavanem Tiina Oraste. 
Teamsi võimalusi osalemiseks kasutas 
volikogu esimees Rait Pihelgas.

Vallavanem selgitas, miks Järva valla 
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haridusvõrk üldse korrastamist vajab. 
Valminud volikogu otsuste eelnõud 
koolivõrgu korrastamiseks arvestavad 
eri piirkondadega. Ambla-Aravete kooli 
puudutava eelnõu järgi ei avata ning ei 
toimu õpilaste vastuvõttu Ambla-Ara-
vete kooli 7. klassi 1. septembril 2022. 
Aasta hiljem ei avata ning ei toimu õpi-
laste vastuvõttu kooli 7. ja 8. klassi ning  
1. septembrist 2024 on Ambla-Aravete 
kooli tegutsemise vorm põhikool-las-
teaed, kus õpe põhikoolis toimub I ja 
II kooliastmes. Seega koolitustegevuse 
lõpetamine kolmandas kooliastmes toi-
mub järk-järgult.

Arvo Imsi küsis, et tabelist on näha 
– Ambla-Aravete kooli läks sügisel üks 
laps, Peetri kooli üks laps. See pole ju 
omati võimalik, et Peetri ja Ambla laste-
aedades on nii vähe lapsi? Oraste sõnul 
on üks laps klassis võimalik, sest Amb-
las lõpetaski lasteaia üks laps ja Peetris 
kaks last. Aastad on erinevad. Samuti 
astuks Amblas sel aastal 7. klassi üks 
ja järgmisel aastal kaks last. Praegu on 
Ambla koolis 35 õpilast, kellest kümme 
käib 4. klassis, üheksa last käib kooli aga 
väljastpoolt Järva valda. Lasteaias on 
vaid üks liitrühm ja selles on praegu 17 
last. Maksimum, mis tohib liitrühmas 
olla, on 20 ja sügiseks on täis seegi arv.

Koolijuht Madli Põder tunnistas, et 
viimased kakskümmend aastat on nad 
elanud selle mõttega, et kohe-kohe pan-
nakse kool kinni. Pakutud kaks aastat 
üleminekuaega on hea. „Kas volikogu 
otsus tuleb või mitte, 7. klassi me sügi-
sel ei ava niikuinii, sest pere viib lapse 
Tapale kooli,“ teadis Põder öelda.

Sellega, et Amblasse jääb põhikool, 
millel on kaks astet, olid lõpuks nõus 
kõik volinikud.

Otsuse eelnõu saadeti aru-
tamiseks kooli hoolekogule, 
kes andis oma 1. märtsi koos-

olekul järgmise arvamuse: võtta teadmi-
seks, et kool jätkab 2022/2023. õppeaas-
tal lasteaed-põhikoolina ja järk-järgult 
ei avata III kooliastet.

Otsuse eelnõu saadeti arutamiseks 
kooli õpilasesindusele, kes andis oma 7. 
märtsi koosolekul järgmise arvamuse: 
õpilased on teadlikud, et 2022. aasta 
sügisel jätkab kool lasteaed-põhikoolina 
ja järk-järgult ei avata III kooliastet.

Peetri
2. märtsi õhtul peeti haridusvõrgu 

korrastamise koosolekut valla kõige 
väiksemas, 30 õpilasega Peetri koolis. 
Eelnõus seisis: „1. septembrist 2022 
korraldada ümber Peetri kooli tegevus.“ 
Ümberkorraldamisega muudetakse 
Peetri kooli tegevuse vormi selliselt, et 
koolitustegevuse lõpetamine kolmandal 
kooliastmel toimub järk-järgult aastatel 
2022–2024: 

* 1. septembril 2022 ei avata ning ei 
toimu õpilaste vastuvõttu Peetri kooli 
7. klassi.

* 1. septembril 2023 ei avata ning ei 
toimu õpilaste vastuvõttu Peetri kooli 
7. ja 8. klassi.

* 1. septembrist 2024 on Peetri kooli 
tegutsemise vorm põhikool-lasteaed, 
kus õpe põhikoolis toimub I ja II koo-
liastmes.

Kohal olid ka volikogu liikmed Arvo 
Imsi, Getter Klaas ja Külli Majori. 

Abivallavanem Tiina Oraste kinnitas 
– kokku on lepitud, et alusharidust ei 
puudutata ja peab säilima ka kodulähe-
dane vähemalt kuueklassiline põhikool.

Volinik Arvo Imsi küsis, et jutu järgi 
käib palju lapsi siit Koeru, Järva-Jaani, 
Vodja ning Paide koolidesse. Mis on 
selle põhjus?  

Volinik Getter Klaas vastas, et põhjus 
on jutus, mida on räägitud juba aastaid 

– kool pannakse kinni. Viimase aja po-
sitiivne märk siin piirkonnas oli kooli 
kolimine keskuse majja, kuhu vald ka 
palju investeeris. Rahval tekkis tunne, et 
vald hoolib sellest piirkonnast ja tahab 
siia panustada, et kool edasi tegutseks. 
Enamik lapsi on nüüd juba siia kooli 
tulnud. Eelmisel aastal lõpetas lasteaia 
kaks last, üks tuli Peetri kooli ja teine 
läks Koeru: seda selle pärast, et ta elab 
Kalitsa külas.

Volikogu liige Külli Majori, kelle mõ-
lemad pojad on õppinud Peetri koolis, 
tõdes, et kooli panevad kinni siiski lap-
sed, mitte volikogu.

„Klassis peaks olema nii palju lapsi, 
et saaks mängida rahvastepalli,“ tsiteeris 
Oraste oma tuttavat õpetajat ja selgi-
tas, et tänapäeval on oluline pakkuda 
lastele võimalust teha meeskonna- ja 
rühmatöid ning luua võimalused ka 
grupiaruteludeks.

Vallavanem Toomas Tammik tõdes, 
et saavutada seda piirmäära, mis oleks 
efektiivne ehk kümmet last klassis, on 
Peetris väga keeruline. Ta rõhutas, et 
praegu pole päevakorras otsust kool 
sulgeda. Otsus on järk-järgult sulgeda 
kooli kolmas aste. Kool jääb.

Kooli hoolekogu ja koo-
li õpilasesindus leidsid oma 
ühisel koosolekul 7. märtsil, et 

nad ei toeta kolmanda kooliast-
me sulgemist Peetri koolis.

Otsuse eelnõu saadeti eelnevalt aru-
tamiseks Järva valla noortevolikogule, 
kes 23.02.2022 istungil pidas vajalikuks 
õpilaste huvidest lähtuvalt lõpetada kol-
manda kooliastme tegevus Peetri koolis.

Järva-Jaani
3. märtsi õhtul peeti haridusvõrgu 

korrastamise koosolekut Järva-Jaani 

gümnaasiumis. Kohal olid ka volikogu 
liikmed Arto Saar, Lauri Ilves ja Priit 
Seire.

Otsuse eelnõu tutvustati 3. märtsil 
2022 Järva-Jaani gümnaasiumi hoole-
kogule ja õpilasesindusele ning 7. märt-
sil 2022 Koeru keskkooli hoolekogule 
ja õpilasesindusele. 

Otsusega ei korraldata ümber Koeru 
keskkooli ega Järva-Jaani gümnaasiumi 
tegevust, vaid lepitakse kokku põhimõt-
ted, millisel juhul lõpetatakse nimeta-
tud koolides koolitustegevus gümnaa-
siumiastmes. Kui otsuses nimetatud 
kindlaksmääratud sündmus saabub, siis 
Järva vallavolikogu võtab vastu eraldi 
otsuse kooli ümberkorraldamise kohta 
ning otsustab seejuures, millisel viisil 
lõpetatakse koolitustegevus gümnaa-
siumiastmes. 

Eelnõu sisu oli järgmine. Alustada 
Koeru keskkooli ja Järva-Jaani gümnaa-
siumi tegevuse ümberkorraldamist, st 
lõpetada koolitustegevus keskhariduse 
tasemel juhul, kui alates 1. septembrist 
2022 kahel teineteisele vahetult järg-
neval õppeaastal on 10. klassi täitumus 
gümnaasiumiosas 10. novembri seisuga 
väiksem kui 15 õpilast.

Järva-Jaanis on hetkel 31 õpilast 
statsionaarses ja 17 mittestatsionaarses 
õppes, Koeru keskkooli gümnaasiumis 
on õpilasi 56. 

Järvajaanilastes tekitas küsimusi pii-
rarvu 15 kujunemine – nii palju peaks 
õpilasi tulema vähemalt igal aastal 10. 
klassi, et gümnaasiumiosa saaks jät-
kata  – ja see, et mittestatsionaarsete 
õpilaste arvu ei arvestata: koos nende-
ga oleks praegu õpilasi 48. Väideti, et 
Järva-Jaani gümnaasiumisse ei pääse 
õppima iga soovija, vaid sisseastumi-
seks tuleb läbida katsed, mis omakorda 
vähendab õppijate hulka.

Hariduse peaspetsialist Anneli Ees-
maa selgitas, õpilaste vähimaks arvuks 
gümnaasiumiklassis on  kujunenud 15 
kokkuleppeliselt seetõttu, et arvestatud 
on ühe klassikomplekti tundide korral-
damise hinnaga, mis 15 õpilase korral 
tekitab vallale küll lisakulu (umbes 10 
000 eurot), kuid mis on siiski võimalik 
veel juurde leida. Mittestatsionaarse õppe 
korraldamiseks tuleb teha igale mittestat-
sionaarsele klassile eraldi tunniplaan ja 
tunnid ei saa toimuda statsionaariga koos. 
See loob olukorra, et tegemist on nagu 
paralleelklassiga, mis on ka lisakulu ja sel 
juhul peaks vähim arv olema 30.

Küsiti ka, et hulk lapsi käib teistes 
koolides – miks see nii on? Abivalla-
vanema Tiina Oraste sõnul on kooli 
valida lapsevanema vaba valik. Toomas 
Tammik lisas, et omavalitsus ei tohiks 
sidet kaotada ka nende õpilastega, kes 
käivad keskkoolides mujal.

Priit Seire tunnistas, et on olnud tu-
lihingeline gümnaasiumi pooldaja, aga 
kui õpilaste arv väheneb, pole mõistlik 

gümnaasiumiastet hoida. Ta lootis siis-
ki, et maale tuleb inimesi juurde.

Järva-Jaani gümnaasiumi 
hoolekogu arvamus eelnõule 
on, et kokkuleppeline miini-

mumarv 15 õpilast 10. klassis 
ei ole neile vastuvõetav ja tuleb eelnõust 
eemaldada. Alternatiivina pakuti välja 
nii Koeru kui ka Järva-Jaani gümnaa-
siumiastme kohest sulgemist.

Järva-Jaani gümnaasiumi õpilasesin-
dus kogunes 15. märtsil. Õpilasesindus 
ei ole nõus, et 10. klassi täituvuse piirar-
vuks on 15 õpilast ja kümne poolthääle-
ga kiideti heaks ettepanek, et 10. klassi 
täituvuse piirarvuks on kümme õpilast.

Koeru
7. märtsil toimus avalik arutelu Koe-

ru keskkoolis, kus olid kohale tulnud 
paarikümne kuulaja seas esindatud kõik 
vallavalitsuse liikmed (Toomas Tammik, 
Tiina Oraste ja Alari Teppan), valla-
volikogu esimees Rait Pihelgas, õpi-
lasesindus, õpetajad, lastevanemad ja 
hoolekogu. Kohal oli ka hariduseluga (sh 
Järvamaa hariduseluga) laiemalt tegele-
nud endine haridus- ja teadusminister 
Tõnis Lukas, kelle sõnul on Järva vald 
omanäoline vald, kus võiks vähemalt üks 
gümnaasium olla. „Infrastruktuuri, ette-
võtlust, asula keskuse suurust ja kaugust 
maakonnakeskusest Paidest arvesse võt-
tes on mõistlik otsida võimalust, kuidas 
Koerus gümnaasiumihariduse andmi-
sega jätkata. Õpilaste drastilist langust 
ei tohiks Koerus tulla, kui kool suudab 
jätkuvalt kvaliteetset haridust pakkuda,“ 
oli eksminister Lukase seisukoht.

Koeru keskkooli hoolekogu 
on nõus, et gümnaasiumi-
osas on üldjuhul mõistlik ja 

jätkusuutlik siduda õpilaste arv 
gümnaasiumiosa säilimisega. Hoolekogu 
on seisukohal, et liiga pikalt on kestnud 
olukord, kus valla haridusvõrgustiku 
korrastamine on omavalitsuses pidevalt 
kõneaineks, kuid otsusteni ei jõuta. See 
mõjutab tugevalt kindlustunnet lastevane-
mates ja õpilastes ning tihti tehakse juba 
ette valikud keskhariduse omandamiseks 
väljaspool valda või maakonda. Volikogu 
tehtav otsus annaks kogukonnale loode-
tavasti selge sõnumi ning motiveeriks ka 
kooli juhtkonda pingutama gümnaasiu-
miastme atraktiivsuse tõstmiseks.

Koeru keskkooli õpilasesindus kogu-
nes eelnõu arutama 14. märtsil ja leidis, 
et piirnormi seadmine 10. klassi täituvu-
sele on optimaalne.

Järva valla noortevolikogu arutas 
oma 23.veebruari istungil eelnõu ja pi-
das mõistlikuks gümnaasiumis klassi 
täituvuseks seada miinimumpiirarvuks 
15 õpilast.

a uued piirid juba sel kuul
Peetris
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Imavere põhikooli huvijuht

Viimasel koolivaheajal väisa-
sid Imavere kooli õpetajad koos 
hoolekogu, vilistlaste ja õpilaste 
esindajatega Tallinna, kus tut-
vusid kahe ettevõtte ja nende 
tegutsemispõhimõtetega. Neid 
teadmisi loodetakse lähitulevi-
kus õpilastele ka edasi anda. 

2020. aastal kirjutasid direk-
tor Tiina Lohur ja Ettevõtliku 
Kooli koordinaator Karmen 
Kaljula projekti Imavere põhi-
kooli õpilaste ja õpetajate ette-
võtlikkuspädevuse tõstmiseks. 
Projekti eesmärk on viia kokku 
koolipere ja ettevõtjad, et va-
hetada kogemusi ja tuua kooli 
teadmine, mida tööandjad ha-
ridusasutustelt ootavad. Projekti 
lõppedes peaksid kolmandasse 
kooliastmesse lülituma ka ette-

võtlusõppe tunnid, mida praegu 
Imavere õpilaste tunniplaanis 
ei ole. 

Kõnekad väärtused

Kui mullu külastasid õpetajad 
projekti käigus kohalikku ette-
võtet Tikupoiss OÜ, siis seekord 
viis töö pedagoogid Tallinna, et 
tutvuda projekti suurima ette-
võtluspartneri Alexela AS-iga. 
Tegevjuht Aivo Adamson andis 
ülevaate ettevõtte sünniloost ja 
tegevusest ning tutvustas ideid, 
mis Alexelal tuleviku osas on. 
Neist üks on eestimaise rohein-
novaatorina olla 2030. aastaks 
sajaprotsendiliselt süsinikneut-
raalne. Sel missioonil abistavad 
ettevõtet aga hoolega välja töö-
tatud põhiväärtused.

Väärtuste teema on Imavere 
kooliperele südamelähedane ja 
tuttav, sest terve praeguse õppe-

aasta on õpetajad nende sõnas-
tamiseks ja ellu rakendamiseks 
tööd teinud. Alexela peakontoris 
sai selgeks, et töö asutuse väär-
tuste kallal ei saagi olla sprint, 
vaid võtab aega, sest välja silu-
mist vajab iga viimnegi tähen-
duserinevus. „On oluline, et iga 
meeskonnaliige teaks täpselt, 
mis on ühe või teise väärtuse 
taga ja kuidas seda mõista, sest 
ainult nii saame üheselt aru, mil-
le või kelle jaoks me töötame,” 
rõhutas Alexela keskkonnajuht 
Terje Luure. 

Noortele heaks 
hüppelauaks

Alexela, iseäranis ettevõtte 
mugavuspoed, on paljudele 
Eesti noortele nende esimene 
töökoht. Ettevõte palkab noori 
nii klienditeenindajateks kui 
ka kontorisse. Lisaks on gru-

Otsime oma innovaatilisse meeskonda

LABORANTI
Laborandi peamiseks ülesandeks on Imaveres asuva puidu 
väärindamise katsetehase laboris erinevate analüüside teos- 
tamine ja tulemuste analüüsimine. Laborandi töö hulka kuulub 
ka analüüside kvaliteedi ja ohutuse tagamine, uute meetodite 
ja testide juurutamise katsed.

Kandideerimiseks saatke palun oma CV ja motivatsioonikiri märkega 
„LABORANT” hiljemalt 3. aprilliks aadressile cv@fibenol.com.
Lisainfo: personalijuht Triin Tepp, telefon +372 5787 8781.

OOTUSED KANDIDAADILE
• Erialane haridus 
• Kasuks tuleb eelnev töökogemus laboris 
• Hea eesti ja inglise keele oskus 
• Täpsus, korrektsus ja analüütiline mõtlemine
• Arvutiga töötamise oskus
• Hea pingetaluvus
• B-kategooria juhiluba 

MIKS MEIEGA LIITUDA?
Pakume Sulle uue tööstusliku ärisuuna ülesehitamise ja arendamise 
võimalust ning rohkelt väljakutseid kiiresti arenevas globaalses 
ettevõttes. Maksame konkurentsivõimelist töötasu ja pakume 
sporditoetust. Töökoht asub Imaveres.

Ettevõtlusprojekt viis Imavere õpetajad 
pealinna väärtuslikke kogemusi saama

pi ettevõtetes võimalik soori-
tada mitme eriala praktikat. 
Kooliperet huvitas väga see, 
mida haridusasutused saavad 
omalt poolt teha selleks, et 
noored oleksid tööandjatele 
atraktiivsemad ja konkurent-
sivõimelisemad. Võõrustajate 
personalijuht Katrin Püks viis 
enne külaliste tulekut kolleegi-
de seas läbi küsitluse noortele 
seatavate ootuste kohta, mille 
tulemusi ta õpetajatega lahkelt 
jagas. „Suurim probleem noor-
te puhul on see, et neil on tihti 
vajaka arvutioskustest, näiteks 
oskusest kasutada kontoritark-
vara. Nende tööharjumused ei 
ole tööandjale atraktiivsed, sest 
kiputakse hilinema ja liialt ker-
gekäeliselt puuduma ning oma 
töösse ei suhtuta piisava kohu-
setundlikkusega,” loetles Püks. 

Samu aspekte tõid välja ka 
Tallinna vanalinnas asuva pere-
kohviku Must Puudel omanikud 
Margit Udikas-Susi ja Siim Su-
si, kelle juures õpetajad lõunat 
sõid ja ettevõtluse väljakutsetest 
rääkisid. Nende kinnitusel saab 

noortele sageli saatuslikuks tõ-
siasi, et nad ei ole aru saanud, 
kuidas kujuneb välja nende palk 
ja millised kulud kaasnevad sel-
lega tööandjale. „Kui noored 
saaksid koolist kaasa teadmise, 
miks peab tööle jõudma enne, 
kui kell kukub, oleks kõik juba 
üsna hästi,” sõnas Siim Susi. 

Noortele 
pakutakse kogemust

Nüüd, mil õpetajad on ette-
võtetega tutvumas käinud, on 
aeg õpilaste endi käes. Veebruari 
plaanitud Tikupoisi külastus lü-
kati koroona tõttu edasi ja see 
võetakse ette kevadel. Lisaks 
viiakse noored tutvuma Alexela 
tegemistega ja seal saavad õpi-
lased ka ise käed külge panna. 
Ettevõte on lubanud Imavere 
õpilased oma Suure-Jaani, Põlt-
samaa ja ettevõtte kroonijuvee-
liks peetava Imavere esindustes-
se, kus tehakse praktilisi tunde, 
mille käigus noored saavad end 
töötajate kingadesse asetada. 

Projekt saab sügiseks küll lä-

bi, kuid tegevused jätkuvad part-
nerite toel ka edaspidi. Imavere 
põhikool plaanib jagatud koge-
mused ja ettevõtlikkuspädevuse 
oma ainekavades lahti kirjeldada 
ning nii õpilasi kui ka õpetajaid 
oodatakse partnerettevõtetesse 
praktilisi kogemusi omandama 
ka tulevatel aastatel.

Imavere põhikooli 
ettevõtlusprojekt

Õpetajate ja õpilaste õppe-
käikude ning seminaride tule-
musena lõimitakse ettevõtlik-
kust ja digipädevusi arendavad 
tegevused ainekavadesse ning 
kolmandas kooliastmes võetakse 
valikainena kasutusele ettevõt-
lusõppe moodul. Koostöösse 
kooliga on kaasatud Tikupoiss 
OÜ, Alexela AS ja HARNO, 
kellega ühiselt arendatakse välja 
kava ning viiakse läbi praktilised 
ettevõtlusõppe tunnid ettevõ-
tetes. 

Projekti rahastavad Euroopa 
sotsiaalfond ja Eesti riik kokku 
6139 euroga.
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Järva valla noortevoli-
kogu tähistas 5. märt-
sil Imavere rahvama-
jas oma esimest sün-
nipäeva maailmakoh-
vikuga, mille viies 
lauas mõeldi kaasa 
neljal teemal: noorte 
osalus ja kaasamine, 
keskkond, haridus ja 
kogukond.

Päeva lõpus jagati kingitusi ja 
lauldi õnnitluslaulu nagu sünni-
päevadel ikka. Torti söödi ka.

Ajas noorte kogunemiskohad 
muutuvad. Kui vanasti kogu-
nesid noored Koeru vallama-
ja ees, siis nüüd käiakse koos 
bussijaamas. Koeru noori häiris 
prügine bussijaam, maas vedele-
vad suitsukonid ja pealt lahtised 
betoonist prügikastid, mida saab 
ümber keerata nii, et kogu prügi 
(näiteks sinised maskid) laiali 
lendab. Sama on ka Järva-Jaa-
nis. Albu piirkonnas on jõeäärne 
prügi täis. 

Noorte teadlikkust tuleb tõs-
ta. Paneeli juhtinud Järva val-
lavalitsuse keskkonna peaspet-
sialist Triin Tõnisson julgustas 
koole ennast külla kutsuma, et 
just väiksemas ringis need asjad 
selgeks rääkida saaks. „Kui noo-
red on oma piirkonna ära koris-
tanud, aga ei tea, mida prügiga 
edasi teha, tasub samuti vallava-
litsuse poole pöörduda,“ ütles ta.

Hariduses on üks peamisi 
murekohti noorte meelest koo-
livõrgu korrastamine. Näiteks 
toodi, et gümnaasiumi säili-
miseks peaks 10. klassis kahel 
järjestikusel aastal olema vä-
hemalt 15 õpilast, aga Koeru 
keskkooli 6. klassis on neid ka-
he klassi peale kokku peaaegu 
40 ehk suuremad klassid alles 
hakkavad tulema. Äkki saaks 
ajapikendust?

Imeveres on liikvele läinud 
jutt põhikooli kolmanda astme 
sulgemisest. „Suunake sellised 
külajutud alati küsimusena val-
lavalitsusele. Imavere õpilastele 
ei muutu midagi. Kool ja laste-
aed ühinevad üheks asutuseks, 
muutused tulevad peamiselt 
juhtkonna tasandil,“ kinnitas 
vallavalitsuse hariduse peaspet-
sialist Anneli Eesmaa ja rääkis 
koolivõrgu korrastamise vaja-
duse pikemalt lahti. Õppekava 
annab ette, mida tuleb õpilasele 
võimaldada ja õpetada. Selle 

saavutamiseks peab olema ka 
teatud arv õpilasi, keda mõnes 
gümnaasiumis ja väikestes põ-
hikoolides napib. Kui vaadata 
Eesti haridusstrateegiat aastani 
2035, loetakse seal oluliseks, et 
kodu ligidal oleks alusharidus 
ehk lasteaed ning I ja II koolias-
te ehk kuni kuueklassiline kool. 
Alates 7. klassist tulevad mängu 
aineõpetajad ning vajadus la-
borite ja teiste lisakabinettide 
järele, mida pole mõistlik ehita-
da välja piirkonda, kus on klas-
sis alla kümne õpilase. Kui on 
ühel aastal üheksa või kaheksa 
õpilast, ei juhtu veel midagi. 
Aga kui 7. või 8. klassis on sta-
biilselt üks-kaks õpilast, ei saa 
enam haridust kolmandas koo-
liastmes tänapäevasel tasemel 
korraldada. „Oleme arutluste 
käigus tulnud välja gümnaa-
siumiastmes õpilaste arvuga 
15 – see on kõige alumine piir. 
Siis tuleme veel rahaliselt välja 
ja saame õpilastele pakkuda ka 

valikuid,“ ütles Eesmaa. „Ja kui 
keskkool on atraktiivne, siis ta 
leiab need 15 last 10. klassi. Alla 
selle on liiga vähe ja me ei saa 
gümnaasiumis õppekava ellu 
viia. Kaotajad on õpilased.“

Eesmaa selgitusel on meil eri-
line vald, see on 85 kilomeetrit 
pikk ja siin on kaheksa põhikooli 
ehk iga kümne kilomeetri tagant 
on kool. „Kusagilt peab minema 
mõistlikkuse piir. Täna on vo-
likogule esitatud eelnõu, mille 
vastuvõtmisel kahes väiksemas 
koolis (Amblas ja Peetris, 30–35 
last) kolmas kooliaste järk-jär-
gult suletakse. 8. ja 9. klass saa-
vad oma koolis lõpetada, kuid 
sinna sügisel 7. klassi enam õpi-
lasi vastu ei võeta.“ 

Noored küsisid ka pakutava 
hariduse kvaliteedi kohta. „Ta-
haksime rohkem noori õpeta-
jaid,“ ütles noortevolikogu juht 
Alide Kristine Alba ja kiitis Koe-
ru keskkooli noort ajalooõpeta-

jat, kes teeb ägedaid asju, on lahe 
ja mõistev. 

Albu koolis on küll toredad 
ja armsad õpetajad, kuid kui jä-
relevastamiseks on aega kümme 
päeva, võib vastata tegelikult ka 
kahe kuu pärast – õpetajad on 
liiga leebed. See ei õpeta dist-
sipliini ja kohusetunnet. „Üks 
õpetaja lükkas kuus korda raa-
matu vastamist edasi, sest ühel 
õpilasel oli lugemata,“ rääkis 
noortevolikogu liige Marta-Ann 
Grossfeldt.

Järva valla noorsootöö-
keskuse juht Aune Suve-Kütt 
oli sama meelt – noortes tu-
leb kohusetunnet kasvatada. 
Et seda napib, näitab kas või 
noortevolikogu igakuine tege-
vus. „Noorel on vastutus kõigi 
kooli õpilaste ees, ta esindab 
kooli, aga ta ei viitsi noortevo-
likokku tulla,“ kirjeldas Suve-
Kütt olukorda. „Kohusetunde 
puudumine on haridussüstee-
mi lünk.“

Anneli Eesmaa selgitas. „Meil 
on selline riiklik õppekava, mis 
ütleb, et õpilane peab õppima 
asja ära, ükskõik kui kaua tal 
selleks aega kulub, ja kui ta on 
selle ära õppinud ja selgeks saa-
nud, peaks hinne olema viis. Osa 
õpilasi vajabki rohkem aega ehk 
õigus omandada teadmisi omas 
tempos on riikliku õppekavaga 
antud. Peab jääma õigus järele 
vastata.“

Järva-Jaani kooli õpetaja 
Ülle Jääger oli aga seda meelt, 
et kõik algab kodust – kas laps 
peab abistama kodutöödes või 
kokkulepitud ajaks koju tulema.

Eesmaa oli sellega päri – kas-
vatus algab kodu ja kooli koos-
tööst. Ka kohusetunne algab 
sealt.

Aune Suve-Kütt pakkus, et 
noortevolikogu koos õpilasesin-
dustega saaks samuti nii mõnda-
gi ära teha.

Aravete keskkooli arendus- 
ja noorsootööjuht Annika Rohi 
ärgitas noori sõna sekka ütlema, 
sest omaette õpetajaid taga kiru-
des ei muutu midagi.

Küsimusele, kes noortest ta-
haks ise õpetajaks õppida, et olu-
korda parandada, vastas jaatavalt 
vaid üks noor.

Ülle Jääger pani noored kaasa 
mõtlema, kuidas nemad saak-
sid panustada kogukonda ja 
mis see kogukond nende jaoks 
üldse on. Vastused: ühistest hu-

videst lähtuv seltskond – ühe 
küla inimesed, kes veavad kü-
laelu; koorilauljatel on oma ko-
gukond; inimesed, kes püüavad 
koos midagi paremaks muuta; 
ühiste huvide ja eesmärkidega 
inimeste kogum. 

Kõik õige, kuid Jääger vä-
listaks sõna „küla“, sest kogu-
kond võib koguneda ka linnas. 
„Paraku see on meie mõtetes 
kinni, et kui räägitakse kogu-
konnast, siis see tegutseb ku-
sagil külas ja ajab oma asja. Ei 
ole nii. Kogukond on ühiste 
huvidega, aga ka geograafiliselt 
määratletud grupp. Ka noorte-
volikogu võiks olla kogukond, 
teie ühiseid huve ühendav 
noorte kogukond.“

Kogukonnas pole kõik akti-
vistid. Noortevolikogus on 11 
liiget, kolm neist võiksid olla ak-
tiivsed, eestvedajad. „Need, kes 
nende 11 liikme hulka ei kuulu, 
on tausta- ehk asendusliikmed. 
Tuleb leida väljund, kuidas ne-
madki kogukonda kaasata – te-
ha näiteks ühiseid üritusi. Need 
kolm juhti mõtlevad sündmuse 
välja, jagavad ülesanded teiste 
liikmete vahel ära ja need oma-
korda kaasavad taustajõud. Ja 
teil ongi oma kogukond, mis 
toimib,“ rääkis Jääger.

Maailmakohviku laua taga 
olid külalistena ka noortevoli-
kogu mentor Eliis Mätas Ees-
ti noorteühenduste liidust ja 
Maarja Mehiste samast liidust. 

Sünnipäevatordi lõikasid lahti Marta-Ann Grossfeldt, Alide Kristine Alba ja Cristian Pent.

Sünnipäeval arutleti tõsiste teemade üle
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Läinud nädalal 30. sünni-
päeva tähistanud Koeru rahva-
tantsuansambli Karap juhenda-
ja Anne-Ly Pihlak tunnistab, et 
pole lapsepõlvest saati muud 
teinudki kui tantsinud. „Mul 
oli koolipõlves Maardus hästi 
võimas rahvatantsuõpetaja, kes 
oli ka mu klassijuhataja. Kui oled 
laps, loob esimene õpetaja esma-
mulje,“ ütleb Anne-Ly, kes ka 
ise juhendanud maast-madalast 
mitut lasterühma kuni nende 
keskkooli lõpuetendusteni välja. 
Kõik segarühmad, kõik V-tähe-
ga nime alguses. Esimesed olid 
Vixid-Trixid, siis Vingerpussid, 
Vusserid ja Vudijalad, kelle üks 
tantsija on jõudnud ka Karapis-
se. 

Kui Anne-Ly Koeru jõudis, 
oli siin juba tantsupisik sees. Siis 
juhtis rühmi Liidia Laidinen, kes 
ka Karapile alguse pani. Anne-
Ly alustas oma tantsijateed Koe-
rus hoopis Evi Seina naisrühmas 
ja tantsis paar-kolm aastat seal. 
Karapisse kutsus teda Liidia Lai-
dinen. „Tahtsin tantsida, kumu 
läks liikvele,“ ütleb Anne-Ly. 

Karapis on Anne-Ly tant-
sinud 28 ja seda juhendanud 
viis aastat – ajast, kui eelmine 
juhendaja Ülle Jääger soovitas 
tal oma amet üle võtta. Muide – 
Karap on tal esimene täiskasva-
nute rühm juhendada. „Kõigile 
rühmadele kehtib minu puhul 

üks lause: oma tantsijat peab ju-
hendaja austama ja armastama. 
Siis tekib emotsionaalne side ja 
rühm muutub ühtseks.“ 

Kaks viimast aastat on oldud 
vahelduva eduga koroonapausil. 
„Tegime proove täpselt nii kaua, 
kui tulid piirangud, siis olime 
jälle pausil,“ ütleb Anne-Ly. Nii 
et sünnipäevakontserdi etteval-
mistamisega alustasid nad nüüd 
neljandat korda. „Kaks aastat 
tagasi olime juba valmis, siis tu-
lid piirangud. Neli korda alus-
tasime otsast. Karap sündis ju 
aastal 1990. Nüüd otsustasime, 
et teeme ära.“

Suviti on väljasõite ikka teh-
tud, tõsi – Eesti piires. Näiteks 
eelmisel suvel käidi Haapsalus, 
üle-eelmisel Ida-Virumaal. Need 
pole tantsureisid, vaid lihtsalt 
väljasõidud, sest koos on hea. 

„Paar aastat tagasi käisime Kih-
nus, seal andsime küll ka kont-
serdi,“ meenutab Anne-Ly.

Praegu tantsib rühmas seitse 
paari, tore seltskond, nii vanu 
kui ka noori: kõige noorem sai 
19, kõige staažikam on 60 ligi.

„Meil on väga toredad tantsi-
jad, kes hoiavad ka mind püsti, 
sest vahepeal olin vaimselt ma-
dalseisus – aeg on selline. Kui 
sünnipäevapeod läbi, valmistu-
me Järvamaa laulu- ja tantsu-
peoks. Siis tuleb suvine väljasõit 
ja hooaeg ongi läbi. Meeste tant-
supeoks valmistusime ka, olime 
nii valmis. Aga peod jäid ära ja 
sel suvel loobusime.“

Rühma ja Anne-Ly lemmik-

tants on Maie Orava „Viiuli pol-
ka“, mis on kõik need 30 aastat 
olnud repertuaaris ja mida tant-
sitakse ka sünnipäevakontserdil. 
Hea ja lihtne tants. Tantsulooja 
on ka Anne-Ly. 

Tants annab nii rõõmu süda-
messe kui ka piisavalt füüsilist 
koormust, et vormis püsida. 
„Kaks korda nädalas poolteist 
tundi – tantsijale on see tree-
ning, sest selle aja jooksul ma 
neil istuda ei luba,“ ütleb ta. 

Tants liidab. Kokku on Kara-
pis tantsinud nii kaheksa-üheksa 
paari. Karapis kohtus oma kaasa 
Margusega ka Anu Kangur, kes 
alustas seal aastal 1993. Nüüd on 
nad Margusega koos olnud juba 

veerandsada aastat. Anu on seda 
meelt, et ühised hobid viivad 
elust paremini läbi. „Esmaspäev 
ja kolmapäev on alati olnud Ka-
rapi päevad, lihasmälu toob sind 
siis kodunt välja. Kui olime noo-
remad, käisime nädalavahetustel 
palju esinemas ja väljasõitudel, 
matkadel. Kui su paariline pole 
samuti tantsija, ei pruugi ta seda 
mõista,“ pajatab Anu. „Kui meil 
kõigil olid lapsed väikesed, oli 
rühmas komme nad proovidesse 
kaasa võtta. Eks need pudilased 
segasid ka, aga nooremana ta-
lusid rohkem. Üle 50-aastased 
tantsijad peavad nüüd 20-aas-
tastega võrdselt tantsima ja see 
paneb pingutama. Noored, kes 

meil on, on nii armsad – me 
sobime kokku.“

Üks unikaalne ese ühendab 
Karapi tantsijaid ja nende lapsi 
veel. Kunagi Karapi algusaasta-
tel, suvel 1992 meisterdas tollane 
tantsija Mati Tatrik ühe hälli, 
mis käis käest kätte. Kõikide 
selles sirgunud beebide nimed 
on jäädvustatud hälli põhja alla: 
neid on seal 17!  Nende hulgas 
ka Anu kaks tütart. Tantsija (kas 
Anne-Ly või kellegi teise rüh-
mas) on saanud nii mõnestki. 
Sander, Mati poeg, kelle nime 
sealt leiame, tantsib nüüd samuti 
Karapis ja kannab isa rahvarõi-
vaid. Häll on aga väärika koha 
leidnud Koeru muuseumis. 

Tants liidab
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Märtsi esimesel nädalavahe-
tusel toimusid Ida-Virumaal 14. 
Eestimaa talimängud. Järva valla 
sportlasi oli võistlustules 51.

Murdmaasuusatamises 
saavutas Järva vald esimese 
koha. Järva valda esindasid 
Anett Liisa Parts, Maanus 
Udam, Õnnela Rodendau, 
Keidy Kaasiku, Kaidy Kaasi-
ku, Kaarel Kasper Kõrge, Tiina 
Idavain, Getrin Raudsepp, Il-
mar Udam, Raivo Tatrik, Kerli 
Kleitsmann, Laura Lään, Kerto 
Kaasiku, Rico Rohi, Aron Ott, 
Signe Selge, Aleks Homin, Si-
mon Salmu, Justus Udam, Rai-
ko Alliksaar, Tristan Homin ja 
Marten Aron Lepik.

Individuaaldistantsidel saa-
vutasid pjedestaalikohad oma 
vanuseklassides Anett Liisa Parts 

(1. koht N14); Maanus Udam (1. 
koht M16), Õnnela Rodendau 
(1. koht N18), Keidy Kaasiku (1. 
koht N), Kaarel Kasper Kõrge 
(1. koht M), Tiina Idavain (2. 
koht N55+), Getrin Raudsepp 
(2. koht N18), Kaidy Kaasiku 
(2. koht N18) ja Ilmar Udam (3. 
koht M40).

Teatesõitudes jäid teistele 
püüdmatuks Järva valla naised 
(Keidy Kaasiku, Kaidy Kaasi-
ku, Õnnela Rodendau (pildil)) 
ja M16 trio Aleks Homin, Ker-
to Kaasiku ja Maanus Udam. 
Mehed (Aron Ott, Ri co Rohi 
ja Kaarel Kasper Kõrge) saavu-
tasid teise koha, jäädes 3 x 5 
km rajal napilt alla Pärnumaa 
võistkonnale. Muide – stardis 
oli 20 võistkonda. Poisid vanu-
seklassis M14 (Tristan Homin, 
Justus Udam ja Simon Salmu) 

lõpetasid võistluspäeva tubli 
kümnenda kohaga.

Ujumises saavutati 16. koht. 
Järva valda esindasid Anete Boll-
verk, Marek Ruotsalainen, Patrik 
Ruotsalainen, Tiia Riis ja Rainer 
Teppan.

Juhtide võistluses saavutas 
Järva valla volikogu esimees 
Rait Pihelgas kolmanda koha. 
Üldkokkuvõttes omavalitsuste 
arvestuses saavutati 14. koht.

Järva valla võistlejad andsid 
suure panuse ka maakondade 
arvestuses, kus Järvamaa saavu-
tas neljanda koha.

Vabamaadluses võeti võist-
kondlik võit. Võistkonda kuu-
lusid Timor Arusaar, Karmo 
Karro, Brent Bürkland, Robin 
Sepa, Kalvi Arusaar, Robert Se-

LEO MATIKAINEN

 Järva valla võrkpalli 
rahvaliiga peakohtunik 

Sport ja mitmekülgne sportlik 
tegevus ning liikumine on Järva 
vallas vaatamata igasugustele ta-
kistustele ja piirangutele endiselt 
populaarne vaba aja veetmise 
vorm. Lisaks meie valla sport-
laste headele tulemustele eri 
spordialadel jagub meil harju-
tamis-  ja võistlemisvõimalusi 
ka harrastajatele. 2019. aastal 
käivitunud Järva valla võrkpal-
li rahvaliiga leidis kiiresti oma 
koha meie valla võrkpallihar-
rastajate seas ja vahepealsetele 

piirangutele vaatamata püüame 
seda traditsiooni ikka jätkata. 

Selle aasta Järva valla võrkpal-
li rahvaliiga alustas saalihooaega 
22. märtsil. Selles osaleb seitse 
segavõistkonda 76 mängijaga, 
kellest 23 on naismängijad ja 
seitse üle 60-aastased veteran-
mängijad. Osalevad võistkonnad 
on Järva vallavalitsus, Koeru, 
Imavere, Järva-Jaani, Aravete, 
Käravete ja Ambla ning män-
gitakse Imavere, Koeru, Järva-
Jaani ja Aravete spordihoonetes. 
Kuu aja jooksul peetakse kokku 
28 loodetavasti tulist ja meelde-
jäävat pallilahingut. 

Tore on taas tõdeda, et turnii-

ri auhinnalauda on valmis toe-
tama kõik ettevõtted ja fi rmad, 
kelle poole rahvaliiga turniiri 
toetamiseks pöördusime. Selline 
suhtumine loob tõelise ühtekuu-
luvustunde, et ollakse alati val-
mis panustama, kui midagi tore-
dat ja vajalikku on teoksil.  Järva 
valla võrkpalli rahvaliiga toeta-
jad selle aasta saaliturniiril on 
AS Graanul Invest, Saint-Gobain 
Eesti AS / Weber, AS Konesko, 
AS Natural, OÜ Tammelaks, 
Cramo, AS E-Piim, SK Imavere 
ja Järva vallavalitsus. Häid emot-
sioone ja õnnestumisi kõikidele 
mängijatele ning meeldejäävaid 
elamusi pealtvaatajatele!

Järva valla võrkpalli 
rahvaliiga 2022 alustab

Järva vald on Eesti parim suusavald

pa, Kennet Künnarpuu, Andre 
Aljasmäe, Atso Nugis, Uku Nu-
gis  ja Rasmus Teter.

Naistemaadluses saavutati 
kolmas koht. Võistkonda kuu-
lusid Doris Renter, Mirtel Lees, 
Mirell Lees ja Karmel Karro.

Suusaorienteerumises saadi 
teine koht. Võistkonda kuulusid 
Maanus Udam, Raiko Alliksaar, 

Kerto Kaasiku, Aleks Homin, 
Anett Liisa Parts, Anna-Liisa 
Leiten, Ilmar Udam, Simon Sal-
mu, Justus Udam, Kaidy Kaasiku 
ja Keidy Kaasiku.

Meeste võrkpallis tuldi kol-
mandale kohale. Võistkonda 
kuulusid Marek Palandi, Marco 
Palandi, Kristofer Rünt, Kalvi 
Kallaste, Kristjan Kallaste, Rain 

Raukas ja Egert Ader. Nende 
treener oli Leo Matikainen.

Suur aitäh kõigile, kes tulid Jär-
va valda ja Järvamaad esindama.

Eestimaa talimängud toimu-
vad iga nelja aasta järel. Täpsem 
info 14. talimängude kohta on 
leitav aadressilt joud.ee.
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Väljaandja Järva Vallavalitsus
Järva -Jaani, Pikk 56, info 5341 3625
Tiraaž 4300
Toimetaja Arnika Tegelmann, arnika@aleht.ee
Trükk AS Printall
Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase 
täisnädala esmaspäevaks.

Reakuulutused
FEKAALIVEDU JA 

UMMISTUSTE LIKVIDEERIMINE

 Tel 384 6052 • info@jarvahaldus.ee

VÕTAN RENDILE 
PÕLLUMAAD 

Imavere, Koigi, Kurla, 
Pilistvere, Eistvere, 

Laimetsa ja 
Taadikvere kandis
(sobib ka Adavere 
ja Põltsamaa kant).

Hind alates 150 €/ha
Taavi

Tel 5309 3301

OÜ Estest PR ostab 
metsa- ja põllumaad. 
Tel 504 5215, 514 5215, 
info@est-land.ee

Igasuguse elektroonika remont, 
arvutite remont. Täpsem info 
web.zone.ee/ teleriteremont/ Tel 
5810 4539, es3rid@gmail.com 
Järva-Jaani

Sõiduautode kokkuost. Tuleme 
kohale üle Eesti. 
Tel 553 3060. Väga kiired tehin-
gud! Raha kohe kätte!

Tel 525 8325
reneviljat@gmail.com

OSTAN
IGASUGUSEID VANU FOTOSID

 JA KOOLILÕPU MÄRKE

TÜRI FOTOGRAAF
RENÈ VILJAT

 ◆  

SÜNDINUD 

VEEBRUARIS: (SÜND 

VORMISTATUD)

BRAYAN KAUTLENBACH

HELSI ISAKANNU

MIA-ISABELLA LEPASEPP

ITI NÕMMIK

ELEANOR ARRAS

MARJEN ILVES

TEOSTAME METSATÖID AMBLA PIIRKONNAS: 
lõikus ja väljavedu, 

lisaks ostame virnastatud ja kasvavat võsa

OSTAME PÕLLUMAAD
LUMELÜKKAMIS TEENUS

Kontakt: 5618 7373 või 5306 0119


